
»وارونگی« در نگارخانه بهارین 
برپا شد

سپیده کلارستاقی

نمایشــگاهی از نقاشی های ســمیه ولیان با 
عنوان »وارونگی« به صــورت مجازی در نگارخانه 
بهارین برپا شد. ولیان در گفت وگو با توسعه ایرانی 
پیرامون آثار حاضر در این نمایشگاه گفت : نمایشگاه 
»وارونگی« دربرگیرنده آثاری اســت که در آنها با 
نگاهی سورئالیستی به فضای ناخودآگاه شخصی 
سعی کردم با اســتفاده از اشیا، انسان و رابطه میان 
آن ها مجموعه حاضر را به تصویر بکشــم. او ضمن 
بیان اینکه در این آثار، هویت زن کاملا مشهود است 
و ماهیت انسانی در تقابل با اشیا قرار گرفته اند، تاکید 
کرد: البته سعی کردم ماورای وجود و تجسم در این 
آثار به شکل چشــم گیری به تصویر کشیده شود. 
مولف کتاب های »نقاشی اجتماعی ایران و جهان« 
و »ســیر مفهومی و تطور مبانی نشانه شناسی در 
هنر نقاشی« درباره مفهوم جهان حقیقی و مجازی 
تصویر شده در آثارش گفت : خواب دنیای رمزآلودی 
است که رویا، ترس ها و دغدغه های دنیای بیرونی بی 
پرده در آن تجلی پیدا می کند.از این رو من هم برای 
خلق آثارم از الگوهای ذهنی استفاده می کنم و در 
حین اجرای کار همچون خواب هایم، سوژه تکرار 
شده در اکثر آثار خودم هستم که به نوعی تجلی روح 

زنانه در این مجموعه است. 

ایــن نقــاش و کیوریتــور پیرامــون ویژگی 
مجازی بودن نمایشگاهش گفت: نمایشگاه های 
مجازی اتفاق جدیدی در هنر هســتند که باعث 
ساختارشکنی شدند. این شــیوه نمایش اگرچه 
خوبی و بدی را در کنار یکدیگر دارد اما با بهره گیری 
از این ظرفیت، بازدیدکننده بیشتری از سراسر دنیا 

می توانند آثار را مشاهده کنند.

افتتاح مجتمع گردشگری شهرداری 
تهران، تیرخلاص به برج طغرل

مجموعه تاریخی و گردشگری رازی  درست 
بیخ گوش »برج طغرل« یعنی یکی از قدیمی ترین 
برج های ری باستان ساخته و افتتاح شد، بدون 
آنکه حتی به کج شــدن آن و آســیب هایی که 
احتمالا به دنبال گودبرداری و این ساخت وساز 
در عرصه و حریم یکــی از قدیمی ترین برج های 

ری باستان رخ می دهد، اعتنایی کنند.
به گزارش ایسنا، طی ۱۱ ســال اخیر هر نوع 
آســیبی به برج ۸۰۰ ســاله طغرل وارد شد، از 
فرونشســت های پی در پی در اطراف برج طغرل 
گرفته تا کج شدن چند میلی متری برج، اقدامات 
اولیــه ای جهت ایجاد ایســتگاه متــرو در چند 
متری آن و نصب پســت گاز در عرصه ی این اثر 
تاریخی؛ اما در نهایت ساخت مجتمع گردشگری 
شــهرداری تهران تیر خلاصی بود بر پیکره برج 

قدیمی ری. 

شهردار تهران در زمان افتتاح این مجموعه؛ 
ری باســتان را یکــی از نقاط عطــف تمدن و 
شهرنشینی کشور معرفی کرد در حالی که تابلوی 
رونمایی از این مجتمع گردشگری درست پشت 
به برج طغرل قرار داشــت و  گویا او از وجود برج 
طغرل در چند متری این مجتمع تازه ساز بی خبر 
بود و سرزمین باســتانی ری با همه قدمتش به 
فراموشی سپرده شده است و مدرنیته آن را تمام 

قد بلعیده است. 
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محمد الهیاری می گوید: در رویدادی 
مانند جشنواره موسیقی فجر دست  کم 
پنجاه نفر به صورت مستقیم در بخش های 
مختلف علمی و هنری کار می کنند. یکی 
از عوامل اصلی مشوق حضور هنرمندان 
در جشنواره نیز شخصیت دبیر جشنواره 
و غنای علمی و جایگاه ممتاز و بی طرفانه 
او در میان هنرمندان آن رشته است. به 
دلایل بــالا وجود دبیر برای جشــنواره 
از اهمیــت بالایی برخوردار اســت.  به 
گزارش ایلنا محمد اله یاری که از سی ام 
اردیبهشــت ماه ســال ۱39۸ با حکم 
ســیدعباس صالحی )وزیر ارشــاد( به 
عنوان مدیرکل دفتر موسیقی انتخاب 
شــده، طی گفتگو با ایلنا درباره چند و 
چون برگزاری جشنواره موسیقی فجر 
و سیاست  گذاری ها و برنامه ریزی های 
آن توضیحاتی ارائه کرد که در پی می آید.

    
 به عنوان سوال اول درباره این 
موضوع بگویید که وجود دبیر در 
جشنواره ای معتبر چون فجر تا چه 
حد مهم اســت و چه تاثیری بر 
سیاســت گذاری ها و عملکرد 

جشنواره دارد؟

در برگزاری جشنواره ها افراد مختلفی 
در جایگاه های مختلف فعالیت می کنند 
و هر کدام در جــای خود اهمیت دارند. 
اعضای شــوراها، دبیــران بخش های 
مختلف و همینطور عوامل اجرایی. در 
رویدادی مانند جشنواره موسیقی فجر 
دست  کم پنجاه نفر به صورت مستقیم 
در بخش های مختلف علمی و هنری کار 
می کنند. دبیر جشنواره، محور وحدت 
دبیران بخش های مختلــف، داوران و 
مدیران جشــنواره، اعضای شوراها و.... 
اســت. همینطور یکی از عوامل اصلی 
مشوق حضور هنرمندان در جشنواره 
نیز شخصیت دبیر جشــنواره و غنای 
علمی و جایگاه ممتاز و بی طرفانه او در 
میان هنرمندان آن رشته است. به دلایل 
بالا وجود دبیر برای جشنواره از اهمیت 

بالایی برخوردار است.
 اگر یادتان باشد در دوره دوم 
دبیری آقای فرهــت انتقادهایی 
نسبت به حضورشان مطرح شد که 
کم و بیش در جریان آنها هستید از 
جمله اینکه برخی می گفتند ایشان 
در دوره سی و چهارم جشنواره را به 
رپرتوار آثار خودشان تبدیل کرده 

بودند و حرف هایی از این قبیل. با 
توجه به نارضایتی ها چرا ایشان در 

دوره سی و پنجم هم دبیر شدند؟  
مسئولان وقت دفتر موسیقی، طبق 
آیین نامه  جشنواره جناب آقای شاهین 
فرهت را به دبیری ســی و چهارمین 
جشنواره انتخاب کرده بودند. همینطور 
برای دوره سی و پنجم نیز ایشان برای 
این مسئولیت از سوی مدیران جشنواره 
انتخاب شــده بودند. حضــور من در 
دفتر موســیقی بعد از تمدید حضور 
ایشان به عنوان دبیر جشنواره توسط 
مدیریت قبلی دفتر، برای ســال دوم 
بود. طبیعی بود که مسئولیت دبیری 
جشنواره در دوره ســی و پنجم را هم 
برعهده داشــتند. جناب آقای فرهت 
از هنرمندان پیشکسوت و دارای اعتبار 
کشورمان در حوزه موسیقی هستند 
و در آن دو دوره زحمــت زیادی برای 
جشنواره کشیدند. در دوره سی و پنجم 
تم جشنواره مرور آثار آهنگسازان ایرانی 
بوده و ایشان هم در این حوزه آثار زیادی 
دارند. البته مستحضرید حضور گروه ها 
در جشنواره، از سوی هیأت انتخاب آثار 
و گروه ها که متشــکل از 9 هنرمند در 

شاخه های مختلف هســتند صورت 
می پذیرد و دبیر به تنهایی در انتخاب 

گروه ها نقش ندارد.
  اگر به جشنواره های دوره های 
قبل نگاهی بیندازیــم، متوجه 
می شویم رویه انتخاب دبیران در دو 
دوره متوالی اتفاقی مرسوم بوده و 
همچنان وجود دارد. سوال این است 
که انتخاب یک فرد )به عنوان دبیر 
دو یا سه یا چند دوره جشنواره( چه 
مزایایی دارد و چرا مسئولان ارشاد 

به این رویه اصرار دارند؟
معمولا افراد در مسئولیت هایی که 
قرار می گیرند برنامه هایی چند ســاله 
برای اجرای ایده هــا و طرح های خود و 
تیم کاری شان البته در چارچوب قواعد 
و آیین نامه دارند. و مدت زمان یکسال، 
فرصت کافی بــرای ارزیابی عملکرد یا 
اجرای همه ایده ها نیست. این رویه ای 
معمول و مرسوم و مقبول در مدیریت 
است و مدیریت ها دست کم دو یا چند 
سال فرصت برای اجرای ایده های خود 
دارند. بسیاری از رویدادها و جشنواره ها 
نیز این رویه را دنبال می کنند که مسئول 
و دبیر آن در چنــد دوره فعالیت کند.  
نماینــدگان مجلس، هیــات وزیران، 
اعضای شوراهای اسلامی شهرها، اعضای 
هیأت های مدیره در سازمان های دولتی 
و خصوصی مختلف، مســئولیت های 
بین المللی در سازمان های بین المللی 

و... ازین جمله اند.
 ملاک انتخاب آقای حســن 
ریاحی بــه عنوان دبیر ســی و 
هفتمین جشنواره فجر چه بوده 

است؟ 
در خصوص انتخــاب جناب آقای 
دکتر حســن ریاحی برای دوره سی و 
ششم، لازم است عرض کنم این موضوع 
در شورای سیاست گذاری مطرح شد و 
مورد موافقت شورا قرار گرفت. با توجه 
به سابقه دانشگاهی متمادی، آشنایی 
ایشان با عموم هنرمندان موسیقی در 
کشور و ویژگی های مثبت اخلاقی این 

جمع بندی وجود داشت که هنرمندان 
ارجمند به حضور چنین شخصیتی در 
جشــنواره احترام می گذارند و ایشان 
می تواند نماینده و برآیند جامعه شریف 

موسیقی باشند.
 چرا جشنواره موسیقی فجر از 
هنرمندان نســل های جوانتر که 
علاوه بر تجارب عملی در زمینه های 
اداری و مدیریتی تجربه دارند به 
عنوان دبیر یا اعضای اصلی استفاده 
نمی کند؛ کما اینکه خواست تعداد 
زیادی از اهالی حرفه ای موسیقی 

نیز همین است؟
چنانچه به رویه عملی جشــنواره 
موســیقی فجر در دوره های اخیر نگاه 
کنید، اعضــای هیأت انتخــاب آثار و 
گروه ها یا بــه عبارتی هیــأت داوران 
جشنواره همگی از هنرمندان جوان تر 
موسیقی کشورمان بوده اند و هستند. به 
ترکیب این هیات در دوره سی و چهارم، 
سی و پنجم و سی و ششم نگاه کنید. همه 
این عزیزان به دعوت دبیر جشــنواره، 
عضویت در این شوراها را پذیرفته اند و 
دبیر جشنواره محور وحدت بوده و البته 
حداکثر یک رأی در انتخاب ها داشــته 
است. ترکیب هنرمندان با تجربه تر در 
شورای سیاســتگ ذاری باهنرمندان 
جوان تر و پویاتــر در هیأت های داوری 
می تواند ترکیب همگون و متناســبی 

برای جشنواره باشد.
  چرا طی ســال ها و دهه های 
گذشته هســته اصلی شورای 
سیاســت گذاری افرادی ثابت 
هستند که به ندرت شاهد تغییر یا 

جایگزینی دیگران بوده ایم؟
در خصوص شورای سیاستگذاری و 
ترکیب آن باید عرض کنم، این موضوع 
به رویکرد و اقتضائات جشنواره و عوامل 
متعــددی برمی گردد. معمــولا بهتر 
اســت یکی دو نفر از ترکیب شــورای 
دوره قبلی جشــنواره باقــی بمانند و 
دو ســه نفر نیز به تازگی اضافه شوند. 
شورای سیاستگذاری در چند جلسه، 

سیاست های کلی جشنواره را تعیین 
می کند و بــه مباحث اجرایــی ورود 
نمی کند. بخش اصلی و به عبارت بهتر 
حضور گروه ها و هنرمندان در بخش های 
رقابتــی و بخش اجراهــای صحنه ای 
جشنواره فقط در اختیار هیأت انتخاب 
آثار و گروه هاســت که پیشــتر عرض 
کردم هنرمندان جوان تر کشورمان در 
آن هیأت عضویت دارنــد، و مدیر دفتر 
موسیقی هم به عنوان رییس جشنواره 
هیچ نقشــی در آن ندارد. این موضوع 
با پرســش از هر یــک از اعضای هیأت 
انتخاب دو سال گذشــته قابل راستی 
آزمایی است. به نظر می رسد روح حاکم 
بر آیین نامه جشنواره نیز اینگونه اقتضا 
می کند که ترکیبی از پیشکسوتان در 
شورای سیاست گذاری و راهبری کلی 
جشنواره، در کنارش همراه شود با داوران 
جوان تر در هیأت های مختلف جشنواره 
و این ترکیب که از هنرمندان نسل های 
مختلف موســیقی از دیروز تا امروز را 
شامل می شود، رنگین کمان کاملی را 

شکل می دهد.
  آیا انتشار بیلان مالی یا اطلاع 
رسانی درباره بودجه و هزینه های 
صرف شده در یک جشنواره اتفاقی 
مرسوم است ؟ اگر اینطور است باید 
توسط کدام بخش ارائه شود؟ و اینکه 
در دوران مدیریت شما این اعلام و 
شفاف ســازی در بودجه و هزینه 
جشنواره، توسط سایت ارشاد یا 

دیگر رسانه عملی شده است؟
طبق قواعد و مراحلی که در فرایند 
و کمیته شفاف سازی وزارتخانه تعیین 
شده است، اطلاعات و گزارش ها برای 
انتشــار در اختیار کمیته شفاف سازی 
قرار می گیرد و از سوی این کمیته منتشر 
می شود. اطلاعات مالی جشنواره در هر 
دو دوره ســی و پنجم و سی و ششم در 
اختیار وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
قرار گرفته و روی سامانه شفاف سازی 
قرار خواهد گرفت تــا در معرض اطلاع 

عمومی قرار گیرد.

پاسخ  مدیرکل دفتر موسیقی به ابهامات و انتقادهای وارد به جشنواره؛ 

شورای سیاستگذاری به مباحث اجرایی ورود نمی کند 

روزنامه صبح 
 سياسي، اجتماعي، اقتصادي

تجسمی

گردشگری

کتاب دمیان با عنوان فرعی »داســتان جوانی امیل 
سینکلر« شاید مهم ترین و خواندنی ترین کتاب هرمان 
هسه باشد. کتابی که در آن با جوانی جویای معنا، در طلب 
رسیدن به وحدت، شکلی دیگر از مفهوم تربیت، عرفان و 
جامعه روبه رو هستیم. این کتاب مختص کسانی است که 
در طلب یگانگی، تمامیت و وحدت وجودند. زبان تمثیلی 
و نثر شاعرانه هرمان هسه، این اثر را به تابلویی بی بدیل 

مانند کرده است.
امیــل )شــخصیت اصلی کتــاب( در جســتجوی 

یکپارچگی است؛ یکپارچگی پاره های از هم گسیخته ی 
روح. ماکس دمیان نیز )که عنوان کتاب از اســم اوست( 
پلی ســت که او را برای رسیدن به خواســته اش یاری 
می رساند. خود هرمان هسه می نویسد: »من نمی توانم 
چیزی جز آنچه درونتان است به شما ببخشم.« بنابراین 
می توان گفت این کتاب راه رسیدن به یکپارچگی روح از 

طریق نیروهای درونی است.
دمیان یکــی از مهم ترین کتاب هــای کارنامه ادبی 
هرمان هسه، نویســنده نامدار آلمانی است. هسه که در 

سال ۱9۴۶ برنده جایزه نوبل ادبی نیز شده است کتاب 
دمیان را بلافاصله پس از جنگ جهانی اول نوشت؛ کتابی 
که می توان آن را آیینه تمام نمای اندیشه هسه دانست. 

رمانتیسم آلمانی، عرفان و شرق گرایی، آثار و اندیشه های 
نیچه و یونگ و همچنین زمانه ای که اثر در آن به نگارش 

درآمده است، از مضامین اثرگذار در کتاب دمیان است.
در قسمتی از متن پشت جلد کتاب آمده است:

    خودم را مانند تبهکاری یافتم که به ســبب دزدی 
تکه نانی محاکمه اش کنند، حال آنکــه او مرتکب قتل 
شده باشد. احساســی بود نفرت انگیز و ناجور، اما قوی و 
به شــدت گیرا که مرا محکم تر از دیگر اندیشه ها به راز و 
گناهم گره می زد. فکر کردم شاید اکنون دیگر کرومر نزد 
پاسبان رفته و مرا لو داده باشد و در همان حال که اینجا 
مرا به چشم بچه ای کوچک می نگرند، توفان بر فراز سرم 

در حال تکوین باشد.

داستان جوانی امیل سینکلر

در ماه های اخیر از مهمترین مشکلات پیش روی خبرنگاران و روزنامه نگاران حوزه 
تئاتر، فقدان خبر ناشی از کرونا بود. با این حال، در خاموشی سالن های تئاتر خبرنگاران تئاتر 
دست به خلاقیت های متعددی زدند. برای مثال در روزنامه توسعه ایرانی چندین مصاحبه 
فراموش شده طی پنجاه سال اخیر تئاتر ایران بازخوانی شد و اثرات آن بر تئاتر امروز بررسی. 
یا در خبرگزاری مهر، آروین مؤذن زاده اقدام به بازخوانی اجراهای مهم دهه های گذشته 
تئاتر کرد. در خبرگزاری ایسنا نیز دو خبرنگار شناخته شده با تولید گفتگوهای متعدد از 
آینده تئاتر ایران گفتند یا بابک احمدی در روزنامه اعتماد رویکرد جهان شمول به تأثیر 
کرونا بر تئاتر جهان داشت؛ اما با بازگشایی تئاترها گویی هم خلاقیت ها از بین رفت و هم 

خبر تئاتر.
برای به دست آوردن خبر تئاتر راه های متعددی وجود دارد از جمله تماس با هنرمند یا 
بررسی صفحه مجازی هنرمند تولیدکننده اثر؛ اما پیش از رسیدن به خبر یکتا و یگانه نیاز 
است بدانیم خبر مذکور توسط رسانه ای کار شده یا نشده. بر حسب عادت صفحات خبری 
مهم را ارزیابی می کنیم و در کمال تعجب یک تکرار در همه صفحات را شاهدیم، خبرهایی 

که روابط عمومی های تئاتر به صورت »گله ای« برای رسانه ها ارسال می کنند. همان چیزی 
که به خبر دریافتی مشهور است. اصولاً این خبرها حاوی اطلاعات کلی درباره عوامل اجرا و 
خلاصه داستان و اندکی درباره انگیزه کارگردان برای اجرا. خبر مذکور در گام اول فرصت 
از خبرنگار تئاتر می گیرد تا او با پرس وجو به خبر یکتا برسد. تکثیر یک خبر واحد انگیزه را 
از خبرنگارهای تخصصی می گیرد. یعنی روابط عمومی یک نمایش با دخالت در وظیفه 
خبرنگار، او را از ادامه توجه به نمایش مدنظر بازمی دارد. در دو هفته گذشته، که مراسمی 
برای تقدیر از روابط عمومی های تئاتر صورت گرفت، می توان ارزیابی کرد به چه نحوی 

سطح خبرهای تئاتری، با وجود اجرای ۴۰ نمایش در تهران اندک است. 
تأثیر چنین رویه ای کاملاً مشخص است. ابتدا آنکه هنرمندان یک نمایش از رسانه ها 
دور می شــوند. بخش عمده ای از این دور شدن ناشــی از تلاش روابط عمومی ها برای 
انتشار مصاحبه هایی است که خودشان تنظیم کرده اند و باز به صورت »گله ای« برای 
رسانه ها ارسال می کنند. اساساً رسانه ها تمایلی به انتشار چنین مصاحبه ای نداشته و 
خود مانعی می شود برای مصاحبه اختصاصی ممکن. دوم آنکه چنین رویکردی حس 

استقلال رســانه را هم مخدوش می کند و در این مخدوش ســازی رسانه تلاشی برای 
ایجاد فضای خبری نمی کند. پس عجیب نیست در رسانه هایی مختلف کشور برای آن 
۴۰ نمایش روی صحنه شما ۴۰ خبر هم پیدا نمی کنید. به نظر می رسد این اغتشاش 
 شــغلی در آینده منجر به فروپاشــی خبر تئاتر و در نهایت متضرر شدن تئاتر از مسأله 

رسانه های جمعی شود.

چرا اخبار تئاتر به صفر میل می کند؟

روابط عمومی های تئاتر و مرگ خبر

تئاتر
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